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آغاز ثبت نام برای خرید لاستیک دولتی
 با قیمت مصوب

ثبت نام اینترنتی برای خرید لاســتیک خودرو با قیمت مصوب دولتی توسط 
چند شــرکت تایرساز داخلی ایران تایر و کویر تایر فعال شده و برای شرکت بازر 
نیز به زودی آغاز می شود. متقاضیان با مراجعه به سایت فروش شرکت های مذکور 
می توانند برای خرید با قیمت کمتر از نمایندگی ها و بازار و بدون واســطه اقدام 
کنند.به گزارش ایســنا، شرکت های تایرســاز داخلی کویر تایر، ایران  تایر و بارز 
)به زودی آغاز می شود( فروش اینترنتی محصولات خود با قیمت مصوب دولتی را 
آغاز کرده تا لاستیک ها با قیمت مصوب دولتی مستقیماً به دست مصرف کننده  
نهایی رســیده و متقاضیان بتوانند با قیمت کمتر از نمایندگی ها و بازار دو حلقه 
تایر خریداری کنند.در شــرایط خرید محصولات کویر تایر آمده است که جهت 
خرید، ابتدا باید در ســامانه ثبت نام و مدارک مورد نیاز شامل اسکن رنگی روی 
کارت ملــی و کارت خودرو )رو و پشــت( را با حجم کمتــر از ۱۰۰ کیلوبایت، 
بارگذاری کنید، با هر کدملی و پلاک خودرو، امکان خرید یک جفت تایر در هر 
شــش ماه فراهم است و مشخصات خودرویی ثبت نام شده بایستی با مشخصات 
مندرج در کارت خودرو تطابق داشته باشد؛ در غیراینصورت سفارش لغو خواهد 
شد.مبلغ نهایی قابل پرداخت شامل قیمت مصوب تایر، هزینه حمل )به ازای هر 
حلقه تایر ۵۰ هزار تومان( و مالیات بر ارزش افزوده )۹ درصد( خواهد بود. کلیه 
سفارش ها ظرف مدت چهار الی هشت روز کاری )از زمان تکمیل فرآیند خرید(، 
توسط اداره پست تحویل خریدار با ارائه اصل کارت ملی صورت خواهد پذیرفت. 

محصولات کویرتایر دارای چهار سال گارانتی است.

ثبت سفارش ۸۰ هزار دستگاه خودروی خارجی 
ســخنگوی وزارت صمت گفت: تاکنون ۸۰ هزار دســتگاه خودروی خارجی 
ثبت ســفارش شده و این عدد تا پایان سال به ۱۰۰ هزار دستگاه می رسد.امید 
قالیباف در گفت وگو با خبرنگار مهر در مورد میزان ثبت سفارش واردات خودرو 
اظهار کرد: بر اســاس آخرین آمار تاکنون ۸۰ هزار دســتگاه خودروی وارداتی 
ثبت ســفارش شده است و این عدد تا پایان سال به ۱۰۰ هزار دستگاه می رسد.

ســخنگوی وزارت صمت با بیان اینکه ۲۹ شرکت مجوز واردات خودرو گرفتند، 
افزود: خودروهای ثبت ســفارش شــده نیز در حال ورود به کشور هستند و در 
این روند توقفی نداریم.وی در مــورد نحوه عرضه خودروهای وارداتی نیز گفت: 
در خصــوص نحوه فروش خودروهای وارداتــی هفته آینده اخبار تکمیلی اعلام 
می شود.گفتنی است، محمد مخبر معاون اول رئیس جمهوری ۲۴ بهمن ۱۴۰۱ 
در ابلاغیه ای اعلام کرد که عبارت »خودروهای وارداتی صرفاً در بورس کالا عرضه 
می شود« از بند ۲ آئین نامه واردات حذف و پلاک گذاری ملی و تردد در سرزمین 

اصلی خودروهای مجاز به تردد در مناطق آزاد تجاری - صنعتی مجاز شود. 

صرفه جویی ۲۴ میلیارد متر مکعبی 
درمصرف آب کشاورزی

رئیس ســازمان تحقیقات، آموزش وترویج کشاورزی اعلام کرد: میزان صرفه 
جویی آب کشاورزی کشور با توسعه پروژه های آبیاری نوین طی سال های اخیر 
تاکنون به ۲۴ میلیارد متر مکعب در ســال رســیده است.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از صدا و سیما، سید مجتبی خیام نکویی، رئیس سازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشاورزی گفت: میزان مصرف آب کشاورزی کشور در دهه های 
گذشته، ۹۶ میلیارد متر مکعب در سال بود که اکنون به ۷۲ میلیارد متر مکعب 
رسیده اســت.رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی با بیان اینکه 
محدودیت منابع آبی بزرگترین چالش در حوزه کشــاورزی و شرب کشور است، 
گفت: طبق برنامه ریزی های در تلاش هســتیم تا سالانه سه میلیارد مترمکعب 
مصرف آب کشاورزی را کاهش دهیم و در یک برنامه چهارساله میزان مصرف آب 

کشاورزی را به ۶۰ میلیارد متر مکعب در سال کاهش دهیم.

امکان صرفه جویی ارزی یک تا 5۰۰ میلیون دلار 
با تولید عناصر استراتژیک

رئیس هیــات عامل ایمیــدرو با اشــاره به اینکــه فرآوری مــواد معدنی، 
نیازمند فناوری های جدید اســت، گفت: ایمیدرو از ســال گذشــته با همکاری 
شــرکت های بزرگ، وزارت صمت و معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، طرح عناصر راهبردی و اســتراتژیک با تمرکز بر ۱۴ عنصر 
معدنی اســتراتژیک که روی آنها کار نشده یا کمتر کار شده و به واردات وابسته 
هســتیم، در دستور کار قرار گرفته است.وی افزود: در حال حاضر، سالانه حدود 
یک میلیون دلار واردات مواد اولیه داریم اما با تولید ۱۴ عنصر معدنی مورد نظر، 
سالانه می توانیم بین یک تا ۵۰۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی داشته باشیم. 
علاوه بر آن، این امر اشــتغال قابل توجهی نیز ایجاد می کند. اجرای این طرح 
نیازمند ورود نیروی انسانی خبره و شرکت های دانش بنیان است.جعفری با اشاره 
به اینکه توجه به اصول مهمی مانند توسعه بومی سازی، ضایعات صفر، کربن صفر 
و ... هســتیم نیازمند ورود به نسل چهار و برنامه ریزی برای نسل پنج هستیم، 
تصریح کرد: در ایمیدرو، نهادینه سازی نسل چهارم انقلاب صنعتی در حال انجام 
است و امیدواریم این فرآیند با حضور متخصصان و نیروهای توانمند دانشگاهی 
و شــرکت های دانش بنیان فراهم شود.وی ادامه داد: در این حوزه، سیاست های 
مورد نظر وزیر صنعت، معدن و تجارت مورد توجه است. یکی از اقدامات ما این 
است که حلقه اتصال این رویه را برقرار کنیم. تاسیس مرکز ایمینو که سال های 
گذشته شکل گرفت و طی ۲ سال اخیر قوام یافت، پس از شناسایی ایده های برتر 

در جشنواره اینوماین، این مرکز اقدام به حمایت از ایده ها می کند.

فروش ۶۰۲۹ قطعه ربع سکه بهار آزادی در بورس کالا
براســاس اعلام بانک مرکزی، سه شنبه ۲۵ بهمن ماه تعداد ۶۰۲۹ قطعه ربع 
سکه بهار آزادی تا قیمت ۸ میلیون و ۱۰۵ هزار تومان در بورس کالا به متقاضیان 
فروخته شد.به گزارش بانک مرکزی، عرضه ربع سکه طلای بهار آزادی در بورس 
کالا در این مرحله به صورت گواهی سپرده ناپیوسته بوده و فرآیند کشف قیمت 
جدید در عرضه مربوطه هم به صورت ثبت سفارش دفتری با قیمت های مختلف 
است.مطابق شــرایط عرضه ربع سکه طلا در بورس کالا، همه اشخاص حقیقی 
بالای ۱۸ ســال دارای کد ملی می توانند حداقل یک قطعه و حداکثر پنج قطعه 
ربع سکه طلای بهار آزادی را خریداری کنند.خریداران می توانند پنج روز کاری 
بعد از خرید سکه در بورس کالا، به خزانه بانک رفاه مراجعه کرده و با ارائه اسناد 
مربوط به بورس، به صورت فیزیکی معادل ســکه های خریداری شده را تحویل 

بگیرند. 

شاخص بورس منفی ماند
شــاخص کل بورس تهران در پایان معاملات روزگذشــته با ۱۳ هزار و ۱۶۶ 
واحد کاهش در ارتفاع یک میلیون و ۵۲۴ هزار واحدی ایستاد.به گزارش ایرنا، 
شــاخص هم وزن با چهار هزار و ۶۰۷ واحد کاهش به ۴۷۴ هزار و ۷۸۱ واحد و 
شاخص قیمت با ۲ هزار و ۷۳۲ واحد افت به ۲۸۱ هزار و ۶۱۲ واحد رسید.روز 
چهارشــنبه در معاملات بورس تهران، بیش از ۶ میلیارد و ۵۶۴ میلیون سهم، 

حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۳۸ هزار و ۷۳۸ میلیارد ریال معامله شد.
همچنین بانک سینا )وسینا( با ۱۲۶ واحد، بیمه دانا )دانا( با ۶۹ واحد، بیمه 
اتکایی امین )اتکام( با ۵۲ واحد، صنایع سیمان دشتستان )سدشت( با ۴۵ واحد 
و مس شهید باهنر )فباهنر( با ۴۴ واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند.

در مقابــل، معدنی و صنعتی گل گهــر )کگل( با یک هزار و ۳۰۴ واحد، صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با یک هزار و ۱۹۷ واحد، توسعه معادن و صنایع 
معدنی خاورمیانه )میدکو( با ۸۷۵ واحد، ملی صنایع مس ایران )فملی( با ۵۴۳ 
واحد، ســایپا )خساپا( با ۵۱۵ واحد و گسترش نفت و گاز پارسیان )پارسان( با 

۴۹۳ واحد تاثیر منفی بر شاخص بورس همراه شد.
بر پایه این گزارش، دیروز نماد ســیمان اردســتان )اردســتان(، شــرکت 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شســتا(، گسترش سرمایه گذاری ایران خودرو 
)خگســتر(، صنایع آذرآب )فاذر(، پالایش نفت تهران )شــتران(، حمل و نقل 
بین المللی خلیج فارس )حفارس( و فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( در نمادهای 

پرُتراکنش قرار داشتند.
گروه فلزات اساســی هم در معاملات دیروز صدرنشــین برترین گروه های 
صنعت شد و در این گروه ۴۰۴ میلیون و ۲۹۰ هزار برگه سهم به ارزش ۲ هزار 
و ۴۱ میلیارد ریال دادوســتد شد.شاخص فرابورس نیز روزگذشته بیش از ۱۱۶ 
واحد کاهش داشــت و به ۱۹ هزار و ۹۱۳ واحد رســید.در این بازار بیش از سه 
میلیارد و ۴۴۱ میلیون برگه ســهم و اوراق مالی دادوســتد شد و تعداد دفعات 

معاملات دیروز فرابورس بیش از ۱۹۵ هزار و ۶۷۰ نوبت بود.

اخبار کوتاه

بورس

در حالی کــه انتخابات اتاق بازرگانی بــه تعویق افتاده 
است زمزمه هایی در خصوص توصیه برخی نهادهای خاص 
به مسعود خوانســاری رییس کنونی اتاق تهران برای عدم 
شــرکت در انتخابات اتاق بازرگانی شنیده می شود.به نظر 
می رسد سنت ناپســند دخالت دولت در انتخابات نهادهای 
غیردولتــی در اتاق بازرگانــی نیز در حال تکرار اســت و 
دستگاه ها و نهادهای خاص مایل به شرکت یک گروه خاص 
در انتخابات اتاق بازرگانی نیســتند.به گزارش خبرآنلاین ، 
این اتفاق پیش از این در سازمان نظام مهندسی، فدراسیون 
فوتبال، سازمان نظام پزشکی و ... نیز رخ داده است.بر اساس 
این گزارش مسعود خوانســاری تنها کسی نیست که حالا 
با توصیه نهادهای خاص از شــرکت در انتخابات منع شده 
است. مهدی کرباسیان، معاون وزیر صمت در دولت روحانی 
و رییس ســازمان ایمیدرو نیز دیگر فردی اســت که گفته 
می شــود صلاحیت وی احراز نشــده است .حالا رسانه های 
اصولگرا در تلاشــی همسو در صدد هستند ثبت نام مسعود 
خوانساری و مهدی کرباسیان را دارای اشکالات قانونی اعلام 
کنند.شــنیده ها از محافل درون اتــاق بازرگانی اما حکایت 
از آن دارد که توصیه هایی جدی برای کناره گیری مســعود 
خوانساری و مهدی کرباســیان دارد. مسعود خوانساری دو 

دوره پیاپی رییس اتاق بازرگانی تهران بوده است.
سنت دخالت

در انتخابات نهادهای غیردولتی
هر چند دخالت در انتخابات نهادهای غیردولتی کمابیش 
سابقه دارد اما به نظر می رسد در یک سال و نیم گذشته این 
روند تشــدید شده است. سال گذشــته بود که احمد خرم، 
رییس پیشین سازمان نظام مهندسی از بدعت های خطرناک 
در انتخابات این نهاد خبر داد.خرم ۲۵ آبان ماه سال گذشته 
با اشاره به اینکه فشــارها برای انصراف برخی از کاندیداها 
بســیار بالا بود، گفت: تا شب قبل از انتخابات با بسیاری از 
کاندیداها تماس گرفته و از آن ها خواسته می شد نسبت به 
انصــراف اقدام کنند اما وقتی برخی انصراف ندادند، شــب 
انتخابات نسبت به حذف اسامی آن ها اقدام کردند که اقدامی 
تعجب برانگیز بود و این برخورد، جامعه مهندسی کشور را با 
ابهام و علامت سئوال بزرگی روبرو کرده است.وی در توضیح 

مراجع چهارگانه نظارت بر انتخابات در قانون گفت: شورای 
انتظامی، نیروی انتظامی، دادگســتری و اداره کل اطلاعات 
مراجع چهارگانه ای هســتند که بر اســاس قانون پاسخ به 
اســتعلام های هیات اجرایی انتخابــات را برعهده دارند؛ اما 
در این انتخابات مرجع پنجمی در وزارت راه و شهرســازی 
ایجاد شد و صلاحیت کسانی که در مراجع چهارگانه تایید 
شــده بودند، را رد کرد و متاســفانه دربــاره دلایل این رد 
صلاحیت نیز هیچ ابلاغ کتبی انجام نداده اســت.وی تاکید 
کرد: بی اعتنایی به نهادهای مدنی را حالا ما پس از ســال ها 
با پوســت و گوشت و استخوان حس می کنیم و این معضل 
بســیار بزرگی برای جامعه مهندسی کشور است. صلاحیت 
احمد خرم نیز در انتخابات نظام مهندســی احراز نشد و در 
نهایت ســی ام بهمن سال ۱۴۰۰ ، احمد خرم، رئیس سابق 
سازمان نظام مهندسی کشــور توسط رستم قاسمی، وزیر 

وقت راه و شهرسازی برکنار شد و حمزه شکیب سرپرست 
این سازمان شد.پانزدهم تیرماه سال گذشته بود که رییس 
کل ســازمان نظام پزشکی کشور در نامه ای نسبت به روند 
اعمال شده در رد صلاحیت های انتخابات پیش روی سازمان 
نظام پزشکی و بی توجهی به هشدارها و مذاکرات انجام شده، 
انتقاد و بر لزوم احقاق حقوق آحاد جامعه پزشکی تأکید کرد.
در انتخابات سال گذشته سازمان نظام پزشکی نیز اعتراض به 
بدعت ها پررنگ بود به طوری که رییس پیشین این سازمان 
تاکید کرده بود: بســیاری از همکاران ارزشمند و چهره های 
سرشــناس و شاخص جامعه پزشکی، تعداد قابل توجهی از 
اساتید محترم و رؤسای انجمن های علمی و افراد مورد توجه 
و اقبال عموم جامعه پزشــکی از دایره انتخابات حذف و رد 
صلاحیت شــدند. در مواردی حتی همکاران ارجمند که در 
مرحله بررسی صلاحیت ها در هیأت های نظارت شهرستان ها 

مــورد تأیید مرجع قانونی قرار گرفته بودند در لحظه آخر و 
بدون فرصت و امکان اعتــراض در هیأت مرکزی نظارت با 

ابلاغ رد صلاحیت مواجه شدند.
فدراسیون ها هم در امان نیستند

شــهاب عزیزی خادم، رییس برکنار شــده فدراسیون 
فوتبال نیز پیش از این در گفتگویی با خبرگزاری خبرآنلاین 
نســبت به روند عزل خود اعتراض داشته است. وی در این 
گفتگو تاکید کرده است: از انتخاباتی دموکراتیک من انتخاب 
شدم اما با یک پروژه غیرقانونی و بی سابقه مرا کنار گذاشتند.
من خیلی علاقه ای به رئیس ســابق بودن ندارم بلکه رئیس 
عزل شده غیرقانونی هستم. خیلی واضح، آشکار و غیرقانونی 
مرا از فدراسیون فوتبال کنار گذاشتند. نباید فراموش کنید 
انســان ها نباید وجدان، انصاف خود و وجدان افکار عمومی 
را به دلیل نگاه شــخصی به سمتی ببرند که زیر پا گذاشته 
شود. فدراسیون فوتبالی را تحویل گرفتم که سیاهی، تاریکی 
و ناامیــدی در آن موج می زد.صادق درودگر، رئیس کمیته 
بازاریابی سازمان لیگ نیز در گفتگویی از ماجراهای جنجالی 
شب انتخابات فدراسیون پرده برداشته و گفته است: زمانی 
که مهدی تاج نامزد شــد دو بحث بود. یکی اینکه کســی 
ســه دوره در هیات رئیسه حضور داشــته باشد دیگر برای 
بار چهارم نمی تواند نامزد شــود که ایشان سه دوره اش پر 

شده بود. 
در کمیته انتخابات که می دانم بعضی توسط چه کسانی 
معرفی  و انتخاب شده بودند.تصمیماتی گرفتند که یکی از 
آن ها این بود که ایشان می تواند بیاید. کارشناسان حقوقی 
مصاحبه کردند و حتی ســه عضو کمیته انتخابات هم اول 
گفتند نمی توانــد ولی بعد اتفاقاتی از جاهــای دیگر افتاد 
تماس هایی حاصل شــد که یکی از آن ســه نفر گفت شما 
می گویید می تواند پس می تواند!این ها نمونه های کوچکی از 
مشکلات سازمان ها و نهادهای خاص برای برگزاری انتخابات 
اســت و به نظر می رسد سیاســت نادیده گرقتن نهادهای 
غیردولتی و دخالت در اداره آنها در دولت سیزدهم با جدیت 
در حال پیگیری است . انتخابات اتاق بازرگانی که قرار است 
به جای دهم اســفند، بیستم اسفند برگزار شود نیز مشتی 

نمونه خروار تلقی می شود.

مدیر کل ترانزیت سازمان راهداری اظهار داشت: از سه 
روز گذشته شاهد این هستیم سرعت پذیرش کامیون در 
طرف آذربایجان افزایش یافته و از پذیرش ۱۹۰ کامیون در 
روز به ۲۶۰ کامیون در روز رسیده  است و اگر همین روال 
ادامــه پیدا کند در یک هفته دیگر به نقطه تعادل خواهیم 
رسید.جواد هدایتی در گفت وگو با ایلنا درباره دلایل صف 
کامیونی در شــهر آستارا و عملکرد کشــور آذربایجان در 
پذیرش کامیون  ها و تســهیل تردد اظهار داشــت: یکی از 
موضوعات بحث زیرســاخت ها است، زیرساخت های پایانه 
مرزی آستارا قدمت بالای ۷۰ سال دارد و یک مرز قدیمی 
محســوب می شــود که البته در طول این سال ها به مرور 
اقداماتی برای بازسازی این زیرساخت ها و به روزسانی آن 
انجام شده اما به دلیل اینکه این پایانه مرزی در شهر واقع 
شده و با گسترش شهر آستارا در مجاور آن، برای این پایانه 
مرزی امکان توسعه و گسترش وجود ندارد. وی ادامه داد: 
امروز ترافیک کامیونی و تداخل آن با ترافیک شهری برای 
مردم شهر آســتارا آزاردهنده است و شرایط شهری اجازه 

توسعه را به این پایانه نمی دهد. 

از ســوی دیگر با وجود این محدودیت های زیرساختی، 
از چند ســال گذشته به دلایلی از جمله انعقاد موافقتنامه 
تجاری با اتحادیه اقتصادی اوراسیا تقاضای بسیار زیادی را 
ایجاد کرد. همچنین در یک ســال گذشته با وقوع جنگ 
روســیه و اوکراین تقاضا به صورت جهشی افزایش یافت 
و در این مدت در کشــورمان افزایش نرخ ارز باعث شــد 
که صادرات توجیه پذیر باشــد و تمایل به صادرات افزایش 
یافت. در نهایت، نتیجه این عوامل این بود که تقاضا برای 
عبور از این مسیر افزایش یابد و به دنبال این افزایش تقاضا 

صف کامیون ها برای تردد ایجاد شده است.
مدیرکل دفتر ترانزیت ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جــاده ای با بیان اینکــه اقداماتی برای ســاماندهی وضع 
موجود انجام شده که بتوان از حداکثر ظرفیت ها استفاده 
شــود و عبور و مرور کامیون ها افزایــش پیدا کند، تاکید 
کرد: هر چند در قلمرو کشــورمان با مشــکل و مســائلی 
مواجه هســتیم اما طرف آذری هم باید اقداماتی در حوزه 
مرزی خود برای تســهیل تــردد کامیون هــا انجام دهد.

هدایتی گفت: در قلمرو کشورمان از یک و نیم ماه گذشته 

اقدامات خوبی برای تسهیل تردد انجام شده و ورود ناوگان 
روســی که عمدتا حامل بار صادراتی از جمله صیفی جات 
هستتد، سازمان دهی شده  و هر چند که هنوز در محوطه 
گمرک عملیات عمرانی در حال انجام است اما با همکاری 
دســتگاه های مرتبط تصمیمات خوبی برای تسهیل تردد 
کامیون ها گرفته شده بطوری که امروز امکان خروج ۴۰۰ 
تا ۵۰۰ کامیون از پایانه مرزی آستارا به سمت آذربایجان 
فراهم شده است.وی افزود: از اقدامات خوب گمرک کاهش 
زمان انتظار برای خروج کامیون ها و افزایش ساعات کاری 
بوده  اســت و با مجموعه تصمیمات این امکان فراهم شده 
که در طول ۲۴ ســاعت شبانه روز تشریفات اعزام و خروج 
حداقل ۴۰۰ الی ۵۰۰ کامیون انجام شــود.مدیرکل دفتر 
ترانزیت ســازمان راهداری و حمل و نقــل جاده ای درباره 
عملکرد آذربایجان برای تســریع تردد کامیون ها و دلایلی 
که باعث شــده پذیرش کامیون در ظرف آذربایجان کُند 
شــود، تاکید کرد: از نظر فنی، پس از ســازمان دهی های 
انجام شــده آنچه که نمود و بروز پیدا کرده این است که 
در طــرف آذری با محدودیت در پذیــرش مواجه بودیم، 

بطوریکه در ساعاتی اعلام می شــود سیستم یا برق است 
و یا اینکه باسکول خراب شده که این عوامل باعث کُندی 
پذیرش کامیون ها یا توقف پذیرش می شــود.هدایتی ادامه 
داد: البته از ســه روز گذشته شــاهد این هستیم سرعت 
پذیرش کامیــون در طرف آذربایجــان افزایش یافته و از 
پذیــرش ۱۹۰ کامیــون در روز بــه ۲۶۰ کامیون در روز 
رسیده  است و اگر همین روال ادامه پیدا کند در یک هفته 

دیگر به نقطه تعادل خواهیم رسید. 
وی درباره آخرین وضعیت پل مرزی قدیمی و پل جدید 
مشترک مرزی بین ایران و آذربایجان اظهار داشت: به طور 
همزمان بازســازی پل فعلی و ســاخت پل جدید را پیش 
می بریم. پل فعلی تحت بهره برداری اســت و یا ساخت پل 
جدید هم از این پل فعلی برای بخش مســافری استفاده 
خواهد شد چراکه مصوبه شــورای ساماندهی این بود که 
بخــش تجاری پایانه آســتارا به دلیل تداخــل با ترافیک 
شهری به منطقه خارج از شهر منتقل شود اما همچنان از 
این پل قدیمی برای عبور بخش مســافری استفاده خواهد 

شد.

هنوز جزئیاتی از نحوه همکاری ایران و چین در صنعت 
ساختمان و توسعه زیرساختهای حمل و نقل در سفر اخیر 
رییس جمهور و هیات همراه منتشــر نشده، اما با توجه به 
حضور مهــرداد بذرپاش ـ وزیر راه و شهرســازی در هیات 
ایرانی و همچنین مفاد سند ۲۵ ساله همکاری های مشتک 
میان دو کشــور، احتمال انعقاد تفاهــم نامه در حوزه های 
عمران، حمل و نقل و مســکن وجود دارد.به گزارش ایسنا، 
ســید ابراهیم رییســی ـ رییس جمهور امروز در راس یک 
هیات عالیرتبه اقتصادی و سیاســی وارد کشور چین شد و 
مورد استقبال رسمی شی جین پینگ ـ رییس جمهور چین 
قرار گرفت.در جریان این سفر ۲۰ سند همکاری و یادداشت 
تفاهم در زمینه هایی همچون مدیریت بحران، گردشگری، 

ارتباطــات و فناوری اطلاعــات، محیط زیســت، تجارت 
بین المللی، مالکیت معنوی، کشاورزی، صادرات، بهداشت و 
درمان، رســانه، ورزش و میراث فرهنگی به امضای مقامات 
جمهوری اسلامی ایران و چین رسید.هنوز جزئیاتی از نحوه 
همکاری ایران و چین در صنعت ســاختمان در سفر اخیر 
رییس جمهور و هیات همراه منتشر نشده اما شواهد و قرائن 
از مذاکراتی در این زمینه حکایت دارد. با توجه به مفاد سند 
۲۵ ساله و حضور مهرداد بذرپاش ـ وزیر راه و شهرسازی در 
هیات ایرانی احتمال انعقاد تفاهم نامه در حوزه های عمران، 

حمل و نقل و مســکن وجود دارد.در قالب ســند همکاری 
۲۵ ســاله ایران و چین که فروردین سال گذشته به امضای 
وزرای خارجه دو کشور رسید، در بعُد اقتصادی دو کشور بر 
همکاری در حوزه های نفت، صنعــت و معدن و حوزه های 
مرتبط با انرژی، حمل و نقل و زیرســاخت ها تاکید کردند.
در سند مذکور بر مشارکت جمهوری اسلامی ایران در مگا 
پروژۀ کمربند ـ راه چین و همکاری در توسعه مناطق ویژه و 
آزاد از جمله در سواحل مکران تأکید شد. دو کشور همچنین 
اعلام کردند همکاری های مالی، بانکی، گمرکی و زیرساختی 

و ارتباطی را با تکیه بر توســعه سرمایه گذاری و تأمین مالی 
پروژه ها گسترش می دهند.در سفر اخیر نیز مهرداد بذرپاش 
ـ وزیر راه و شهرســازی، رییس جمهور را همراهی می کند. 
لذا این احتمال که به زودی تفاهم نامه هایی بین مقامات دو 
کشور در زمینه های حمل و نقل و صنعت ساختمان به امضا 
برســد وجود دارد.از حدود دو سال قبل دولت ضمن تاکید 
بر استفاده از توان داخلی بر آن شد تا تکنولوژی روز جهان 
را بــه خدمت پروژه جهش تولید و تامین مســکن )نهضت 
ملی مســکن( بیاورد. مذاکراتی نیز در این خصوص با چین 
و برخی دیگر از کشورها صورت گرفت که شکل جدی پیدا 
نکرد.یک دلیل مهم که می تواند ما را مجاب به انعقاد قرارداد 

با چین کند امکان تهاتر نفت است. 

اخیرا محمد محمدی بخش، رئیس سازمان هواپیمایی 
کشوری، از ماموریت مپنا برای ساخت موتور هواپیما خبر 
داده اســت؛ موضوعی که به عقیده بسیاری از کارشناسان 
تجربه و تکنولوژی ساخت آن در ایران وجود ندارد و حتی 
با توجه به نداشتن صرفه اقتصادی ورود ایران به این حوزه 
منطقی نیســت. با این حال مســئولان ناوگان هوایی به 
اولین پرواز هواپیمای ایران ۱۴۰ تا پایان سال تاکید دارند.
به گزارش تجارت نیوز ، اخیراً رئیس ســازمان هواپیمایی 
کشــوری از پرواز هواپیمای ایرانی تا کمتر از یک ماه دیگر 
خبر داده و از ورود ایران به ســاخت موتور هواپیما سخن 
گفته است.ســال ۹۸ بود که منوچهــر منطقی، دبیر وقت 
ســتاد توســعه فناوری های فضایی و حمل ونقل پیشرفته 
ریاســت جمهوری، در خصوص سرنوشــت هواپیماهای 
ایران ۱۴۰ عنوان کــرد: مطالعه درخصوص تغییر کاربری 
هواپیمای ایران ۱۴۰ به ترابری یا هواپیمای مســافری با 
ظرفیت بالاتر در حال انجام اســت.حال با گذشــت حدود 
سه سال، محمد محمدی بخش، رئیس سازمان هواپیمایی 

کشــوری، از نهایی شدن فاز نخست ساخت پلتفرم جدید 
هواپیمــای ایران ۱۴۰ خبر داد و اعلام کــرد که تا پایان 
سال اولین پرواز این هواپیما انجام می شود.رئیس سازمان 
هواپیمایی کشــوری جزئیات دقیقــی در رابطه با پلتفرم 
جدید این هواپیما رســانه ای نکرده و مشخص نیست که 
این هواپیما در بخش باری یا مسافری پرواز خواهد کرد.با 
وعده رئیس سازمان هواپیمایی کشوری، تا حدود یک ماه 
آینده شاهد پرواز هواپیمای ایران ۱۴۰ با یک پلتفرم جدید 
خواهیم بود؛ این در حالی است که در شهریورماه ابراهیم 
رئیســی، رئیس دولت، در بازدید از کارخانه هواپیماسازی 
هسا دســتور ساخت هشــت فروند هواپیمای ۷۲ نفره را 
داد.موضوعی که مورد انتقاد بســیاری از کارشناســان و 
صاحب نظران صنعت هواپیمایی قرار گرفت؛ چرا که آن ها 
معتقدند ساخت هواپیما ملی در شرایط تحریم و مشکلات 

اقتصادی، مقرون به صرفه نیست.
امــا نکته قابل تامــل در صحبت های رئیس ســازمان 
هواپیمایی کشــوری ورود ایران به ساخت موتور هواپیما 

بــود؛ در حالی که انحصار موتور هواپیما در جهان تنها در 
دست چند شرکت است.محمد محمدی بخش در این باره 
گفته اســت: مجموعه مپنا ماموریت پیــدا کرده در حوزه 
ســاخت موتور هواپیما ورود پیدا کند. آیا ایران ورود ایران 
به ســاخت هواپیمــا امکان پذیر اســت؟علیرضا بحیرایی، 
کارشــناس و تحلیلگــر صنعت هواپیمایــی، در گفتگو با 
تجارت نیوز درباره اینکه چقدر ســاخت موتور هواپیما در 
ایران محتمل اســت، عنوان کرد: ساخت موتور هواپیما به 
ســال ها تجربه و طراحی نیاز دارد و در راســتای آن باید 

نمونه های مختلفی ساخته شود.
او ادامــه داد: اما در مقابل ایــران در زمینه تعمیرات، 
اورهال و ســرویس  هواپیماها بیش از ۵۰ ســال است که 
تجربه دارد. صنایع هواپیمایی ایران در حوزه تعمیر موتور 
هواپیمــا چه در بخش نظامی و چه در حوزه تجاری بیش 
از چند دهه کار کرده اســت. اما ساخت موتور هواپیما نیاز 
به تجهیــزات، مواد و تکنولوژی دارد.بحیرایی تصریح کرد: 
از طرفی ســاخت موتور هواپیما بــرای یک مدل هواپیما 

مقرون به صرفــه نخواهد بود؛ این موضــوع به مانند این 
اســت که ما برای یک لیوان شــیر یک گاوداری تاسیس 
کنیم.او تشریح کرد: در حال حاضر بسیاری از شرکت های 
هواپیماسازی در دنیا برای هواپیماهای خود بدنه می سازند 
و موتور هواپیماهای خود را از شرکت های قدرتمند مانند 
رولزرویس، پرت اند ویتنی و جنرال الکترونیک که تجربه 
بســیاری زیادی در ســاخت انواع موتــور هواپیما دارند، 
خریداری می کنند.وی با بیان اینکه هنوز مشخص نیست 
موتوری که قرار است ساخته شود برای چه نوع هواپیمایی 
و با چه ویژگی هایی اســت، گفت: مپنا در زمینه تعمیرات 
و نگهداری موتورهای دیزلی و توربینی برق تاکنون تجربه 
داشته اســت اما توانایی ســاخت موتور هواپیما در حوزه 
تجاری نه تنها در شــرکت مپنا بلکه در صنایع هواپیمایی 
بسیار کم است.این کارشناس هواپیمایی به ساخت موتور 
هواپیمــا تحت عنوان »طلوع« اشــاره کرد که روی پهپاد 
سوار می شود و افزود: در واقع این تجربه موفقیت آمیز تنها 

در بخش موتور جت کوچک بوده است.

نهادهای مدنی در تیررس بدعت های جدید

دخالت در انتخابات؛ از فدراسیون فوتبال تا اتاق بازرگانی

آخرین جزئیات از وضعیت ترانزیت بار بین ایران و آذربایجان

 سرعت پذیرش کامیون ها در طرف آذری افزایش یافت

احتمال همکاری ایران و چین در صنعت ساختمان

شانس ساخت موتور هواپیما در ایران بسیار کم است

اولین پرواز هواپیمای ایران 1۴۰ تا پایان سال!

پیرو اعلام رییس کل بانک مرکزی، از دهم دی ماه 
امسال بیش از ۶.۵ میلیارد دلار برای واردات کالاهای 
اساسی، دارو و اقلام بهداشتی و مواد اولیه کارخانجات 
در ســامانه نیما عرضه شده و در اختیار واردکنندگان 

قرار گرفته است.
به گزارش ایسنا، در راســتای تحقق واردات اقلام 
مــورد نیاز به کشــور و جلوگیــری از افزایش قیمت 
کالاهای موضوعــه، حدود دو میلیــارد دلار از مبلغ 
مذکور بابــت واردات کالاهای اساســی مانند گندم، 
برنــج و نهاده های دامی اعــم از ذرت، کنجاله، جو و 
بذر و ... پرداخت شــده است.ضمناً برای واردات اقلام 
زیرمجموعه وزارت بهداشــت شــامل دارو، مواد اولیه 
تولید دارو، واکسن، شیر خشک و سایر موارد ضروری 
مشــابه نیز میزان ۵۰۰ میلیون دلار تامین و پرداخت 
شــده اســت.همچنین برای واردات مواد اولیه مورد 
احتیــاج تولیدات کارخانجات تحــت صنایع مختلف 

کشور مانند الیاف، پشــم، کائوچو و مواد اولیه تولید 
لاستیک، ماشــین آلات و تجهیزات تولید نیز بیش از 
چهار میلیارد دلار تامین و انتقال یافته اســت.لازم به 
ذکر اســت؛ تخصیص و تامین ارز در سامانه ذیربط بر 
اســاس ثبت سفارش های تایید شده در سامانه جامع 
تجــارت صورت می گیــرد و کالای مربوطه در مهلت 
معیــن مطابق مقررات ارزی به کشــور وارد شــده و 
متناسباً از واردکننده رفع تعهد ارزی به عمل می آید. 
در غیــر اینصورت مراتب از طریــق مراجع متولی به 
ســازمان تعزیرات حکومتی معرفــی و مورد پیگیری 
قانونــی قرار می گیرند.گفتنی اســت؛ تامین ارز مورد 
نیاز برای واردات کشــور که با مدیریت بانک مرکزی 
و همکاری وزارت خانه های متولی همچنان ادامه دارد 
موجب شــده ورود کالاهای اساسی و مورد نیاز مردم 
به میزان مناسب در ایام پایانی سال جاری و نیز آغاز 

سال جدید با اطمینان کامل انجام شود.

دبیــر انجمن واردکنندگان تلفــن همراه، تبلت و 
لوازم جانبی با بیان اینکه افزایش قیمت آیفون بخاطر 
کاهش تولید است و ربطی به خبر ممنوعیت واردات 
آیفون ۱۴ از رویه مســافری ندارد، گفت: موبایل های 
بالای ۶۰۰ دلار در برگیرنده کل مدل های اپل و ۷ یا 
۸ مدل دیگر از برندهاســت که هیچ محدودیتی برای 
واردات این موبایل ها وجود ندارد، اما آیفون ۱۴ مجوز 

واردات نگرفته است.
به گزارش ایســنا، واردات آیفون ۱۴ به کشــور با 
حواشی همراه بوده و در ماه های اخیر رجیستر شدن یا 
نشدن آن در هاله ای از ابهام قرار داشت. در جدیدترین 
اقدام هم ســازمان توســعه تجارت طی ابلاغیه ای به 
گمرگ از اول اســفندماه سال جاری، ورود آیفون ۱۴ 
و مدل های بعد از آن به عنوان کالای همراه مســافر 
یا پســتی را ممنوع اعلام کرده است. هنوز مشخص 
نیست این تصمیم دائمی است یا خیر.مهدی عبقری 

در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه ممنوعیت واردات 
آیفون ۱۴ به شکل مسافری موضوع جدیدی نیست، 
تصریح کرد: این موضوع قبــلا هم در مبادی ورودی 
اعلام می شد. تنها تفاوت این است که ابلاغ های قبلی 
زمان داشت و تمدید می شد، اما این بار اعلام شده تا 

اطلاع ثانوی ممنوعیت ادامه دارد.
وی با بیــان اینکه تاکنون کســانی کــه از رویه 
مسافری برای واردات موبایل قاچاق به کشور استفاده 
می کردند، اخبار این حوزه را به شــکل دیگری مطرح 
می کردند، گفت: گوشــی همراه مسافری باید در بدو 
ورود ثبت شــود و با توجه به طرح رجیستری وقتی 
موبایل ثبت نشــده، فقط یک ماه قابل استفاده است.
عبقری در پاســخ به اینکه آیا خبر ممنوعیت واردات 
آیفون مســافری بر قیمت  سایر مدل های آیفون تاثیر 
داشــته؟ تصریح کرد: این موضــوع تاثیری بر قیمت 

موبایل نداشته است. 
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